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یادبود

قیمتبازارنوعسکه
1/205/000سکه تمام طرح جدید
1/190/000سکه تمام طرح قدیم

680/000نیم سکه
380/000ربع سکه

237/000گرمی
116/041هر گرم طلای 18 عیار

نوعارز
3780دلار
4070یورو
4825پوند

1078لیر ترکیه
1057درهم امارات

اوراق و بورس رئیسسازمان
بازار نظارتی نهاد تلاش از بهادار
سرمایهبرایرفعابهامازوضعیت
کســبوکارصنعتسنگآهن
بهعنوانیکــیازصنایعمهمو
استراتژیکبورسکشورخبرداد.

به گزارش مهر، شــاپور محمدی 
در جمع خبرنگاران درباره آزادســازی 
قیمت ســنگ آهن گفت: بــا توجه به 
مشــکلات موجــود در قیمت گذاری 
ســنگ آهن و نارضایتــی فعالان این 
عرصه و سهامداران و ذی نفعان، فرمولی 
برای تعیین قیمت سنگ آهن از سوی 
سازمان بورس تهیه شده که این فرمول 
برای اجرایی شــدن بــه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و برخی از نمایندگان 

مجلس نیز ارائه شده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
تصریح کــرد: در واقع بــا تعیین این 
فرمول تلاش داریم تا تمام سنگ آهن 
و سایر فرآورده های معدنی که بخش 
خصوصی تولید می کند، به قیمت های 
جهانــی متصل و متناســب با آن نیز 
قیمت های داخلی تعیین شوند و عملًا 
دولت دخل و تصرفی در قیمت گذاری 

نداشته باشد.

معاونســابقوزیرصنعتگفت:گرانیگوشــتقابلرصد،
پیشگیریوبرخوردبودامامتأســفانهدولتکارینکردوامروز
شاهدگرانیمرغدرپیافزایشقیمتگوشتگوسفندیهستیم.

محمدصادق مفتح در گفت وگو با نسیم  آنلاین درباره دلیل گرانی ها اظهار 
کرد: درحال حاضر مقوله تنظیم بازار چند تکه شده و همین موضوع منجر 
می شود که هماهنگی های لازم برای اقدامات مناسب و به موقع صورت نگیرد.
وی با بیان این مطلب که اقدامات مرتبط با تنظیم بازار سه متولی دارد، 
افزود: بخشی از تنظیم بازار بدون آن که ابزارهای لازم نظارتی و ضمانت های 
اجرایی برایش وجود داشته باشد برعهده وزارت کشاورزی است، به طور مثال 
سازمان حمایت در اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت است و ستاد تنظیم 
بازار نیز زیر نظر معاون اجرایی رئیس جمهور اســت بنابراین این چند پاره 
شدن موجب شده است تا ایجاد هماهنگی بین این سه متولی دشوار شود.

معاون سابق وزیر صنعت تصریح کرد: این ناهماهنگی ها روزی به صورت 
افزایش قیمت حبوبات خود را نشان می دهد و روز دیگر با افزایش قیمت 
گوشت گوسفندی، حالا هم با وجود التهاب های نشأت گرفته از پایان سال 
تب گرانی گوشــت گوســفندی به مرغ رسیده است زیرا بدون شک تأثیر 
گرانی یک ماده پروتئینی موجب افزایش قیمت دیگر کالاهای این ســبد 

غذایی خواهد شد.
مفتح ادامه داد: گرانی گوشــت قابل رصد، پیشگیری و برخورد بود و 
دولت باید به سرعت به آن ورود پیدا کرده و قیمت آن را متعادل می کرد. 
اما متأســفانه این کار صورت نگرفت و لذا امروز شــاهد گرانی مرغ در پی 

افزایش قیمت گوشت گوسفندی هستیم.
وی اظهار داشت: تصمیم گیری های دیر هنگام متولیان مربوطه، موجب 
شده تا عملًا تنظیم بازار مناسبی را شاهد نباشیم و چنان چه در مدت باقی 
مانده نیز اقدامات فوری و مناسبی صورت نگیرد به صورت پلکانی بار دیگر 
گرانی مرغ هم بر روی دیگر کالاهای ســبد غذای پروتئینی تأثیر داشته و 
باز هم شاهد افزایش قیمت گوشت گوسفندی نیز خواهیم بود و این سیکل 

باطل هر روز گسترده تر از قبل می شود.

سرویس اقتصادی-
مرکزی بانــک اعلام طبق
میزاننقدینگیدرکشوردرآذر
ماهسالجاریبههزارو184هزار
میلیاردتومانرسیدهکهنسبت
بهمدتمشابهسالگذشتهرشد
28درصدیراتجربهکردهاست.
اینرشددلایلیراداشتهکهدر
ادامهشرحآنازنظرمیگذرد.

یکی از دلایل رشــد نقدینگی به 
خاطــر بدهی هایی اســت که دولت 
و یا بانک ها بــه بانک مرکزی ایجاد 
می کنند. این بدهی ها تبدیل به تزریق 
پول پرقــدرت و بالا بردن پایه پولی 
توسط بانک مرکزی می شود و با ارزش 
نقدینگی که با ضریب پردازنده ای که 
متناسب با صحبت گردش نقدینگی 
اســت بــه نقدینگی در ســطح کل 
اقتصاد تبدیل می گردد. امســال هم 
بدهی دولت به بانک مرکزی افزایش 
پیدا کرد و هم بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی و در نتیجه معادل آن افزایش 
پایه پولی با ضریب شش برابر هر یک 
تومانی شــد. بخش دوم این افزایش 
نقدینگی ناشی از عملیات خلق پول 

مدیردفتربرنامهریزیوتوسعهشرکتآبوفاضلابکشور
گفت:برخیازروســتاهابهدلیلنبودآبشربخالیازسکنه

شدهاند.
امیر حسین رغیمی در گفت وگو با فارس در پاسخ به این سئوال که 
چه تعداد روستای دارای مشکل آب شرب در کشور داریم گفت: 60 هزار 
روستا در کشور داریم که از این تعداد 36 هزار روستا جمعیت بالای 20 

خانوار تحت پوشش شبکه آبرسانی وزارت نیرو هستند.
رغیمی در پاســخ به این سوال که چه میزان اعتبار برای تأمین آب 
پایدار روستاها نیاز است، گفت: 6 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است تا 
924 مجتمع آبرسانی روستایی تشکیل شود اما برای کل روستاها و تکمیل 
تمام 1500 مجتمع آبرسانی بالغ بر 12 تا 13 هزار میلیارد تومان اعتبار 
نیاز اســت بنابراین اگر این 924 مجتمع آبرسانی روستایی تشکیل شود 
10 تا 12 درصد میزان برخورداری و جمعیت تحت پوشــش روستاهای 
کشــور افزایش می یابد و به 90 درصد می رسد و 10 درصد باقیمانده به 

تدریج انجام می شود.
به گفته وی، تا بهمن ماه امسال 2700 روستا تحت پوشش آبرسانی 
قرار گرفتند و برای اینکه تمام روســتاهای کشــور تحت پوشش شبکه 

آبرسانی قرار بگیرند 12 تا 13 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 82 درصد جمعیت 21 میلیونی 
روستاهای کشور تحت پوشش آبرســانی پایدار قرار دارند، گفت: ردیف 
متمرکز ملی در بودجه ســال آینده 1100 میلیارد تومان اســت و 300 
میلیون دلار از صندوق توســعه ملی درقالب تسهیلات اختصاص خواهد 

یافت که قطعاً این میزان برخورداری روستاها را جابه جا خواهد کرد.
رغیمی با اشــاره به قانون بهینه ســازی و توســعه مصرف آب شرب 
شــهری و روستایی گفت: اعتبارات خوبی برای این بخش پیش بینی شد 
که 10 درصد آب شــهری قرار شد در توسعه آب روستایی هزینه شود و 
امیدواریم با این اقدامات پرونده آب روستایی حداکثر 3 تا 4 سال آینده 

به سرانجام مناسبی برسد.
وی افزود: به هر حال برای این منظور نیازمند 12 هزار میلیارد تومان 
اعتبار است و باید به تکمیل و تعویض شبکه فرسوده آبرسانی روستایی 
نیز اقدام کنیم اما اولویت ما روستاهایی است که آب شرب پایدار ندارند.
رغیمی در پاســخ به این سوال که چه تعداد روستا در کشور با تانکر 
آبرسانی می شوند گفت: این وضعیت متغیر است اما 6500 روستا در ابتدای 
سال با تانکر آبرسانی می شد و با مجموع اقدامات انجام شده 1000 روستا 
که در ابتدای امســال آبرسانی سیار به آنها صورت می گرفت مشکلشان 
با اقدامات مناســب و تکمیل مجتمع آبرسانی برطرف شد و این عدد به 

5500 روستا کاهش یافت.
وی در پاســخ به این ســوال که برای اینکه این 5500 روستا به یک 
عدد معقول برســد چه اقداماتی قرار است انجام شود، گفت: اگر سالانه 
1500 میلیارد تومان و به طور مشــخص در طول 3 ســال یعنی 4500 
میلیارد تومان برای بخش آب روستایی کشور در نظر بگیرند این 5500 
روستا که با تانکر آبرسانی می شوند به تعداد قابل توجهی کاهش می یابد.
وی افزود: تعدادی از این روستاها مشکل فصلی دارند و به چشمه وصل 
هستند و اگر بارندگی رخ دهد آب در اختیار  خواهند داشت بنابراین 1000 
روستا از این 5500 روستا فاقد تأسیسات هستند و باید طرح آبرسانی در 
آنجا ایجاد شود. بنابراین بقیه روستاها کمبود تأسیسات دارند و از لحاظ 
کیفی آب با مشکل مواجه هستند پس اگر بخواهیم مشکل این روستاها 

مرتفع شود باید 4500 میلیارد تومان اعتبار اختصاص یابد.

شرکتآبوفاضلابکشور:

برخی روستاها به دلیل نبود آب شرب 
خالی از سکنه شده  است

معاونسابقوزیرصنعت:

بی عملی دولت موجب  گرانی
 گوشت و مرغ شد

نایبرئیسکمیســیونصنایعومعادنمجلسگفت:دولتووزیر
صنعت،معدنوتجارتبازاررارهاکردهاندواعتقادیبهکنترلونظارت

برآنندارند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، فریدون احمدی درباره دلائل رهاشدگی بازار 
اظهار کرد: سازوکار حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در سازمان حمایت 

از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان وجود ندارد.
وی افزود: پس از جنگ تحمیلی بحث قیمت گذاری در کشور رها شد در صورتی 
که برخی کالاها براساس قانون باید قیمت گذاری شود. پس از هدفمندی یارانه نیز 
ابزار قیمت گذاری از سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گرفته شد.
نایب رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: نباید بازار رها 

شود که هر کس قیمتی بر کالا بگذارد و سپس 50 درصد تخفیف دهد اما دولت 
و وزیــر صنعت، معدن و تجارت بازار را رهاکرده اند و اعتقادی به کنترل و نظارت 
بر آن ندارند.گفتنی است محمود حجتی وزیر جهادکشاورزی روز سیزدهم دیماه 
سال جاری در جشنواره ملی کشاورزی گفته بود: بازار یکی از دغدغه های بخش 
کشاورزی است. ما بازار را رها کرده ایم و زنجیره مزرعه تا سفره را آنطور که باید 
و شــاید پیش نبرده ایم و در برخی جاها بی توجهی کرده و می کنیم.همچنین در 
حالی که قیمت گوشت در طول دولت یازدهم گران شده است و ارزانی های مقطعی 
جلوی روند کلی گرانی را نگرفته اما به نظر می رســد آمارهای رســمی حاکی از 
وعده های عمل نشده دولت، چنان برای دولتمردان تلخ بوده که دیگران را مبتلا 

به آلزایمر گوشتی تصور کرده اند.

نایبرئیسکمیسیونصنایعمجلس:

وزارت صنعت اعتقادی به نظارت بر بازار ندارد

سرویس اقتصادی-
درادامهبررســیمیزانتحقق
رهبرمعظمانقلاببرایاجراییشدن
اقتصادمقاومتیدرسالجاریکهدر
نخستینروزسال95درقالب»ده
پیشنهاداساسیبرایاقداموعمل
مطرح مقاومتی« اقتصاد زمینه در
فرمودند،بهدوبند»خودداریجدی
ازخریدهایخارجیکهقدرتتولید
داخلیراتضعیفکند«و»مشروط
شدنهمهمعاملاتخارجیبهانتقال
فناوریبهداخلایران«میپردازیم.

در ابتدا ذکر این نکته ضروری است 
که محرمانه شدن بسیاری از قراردادها و 
تفاهمنامه ها در دولت یازدهم کار را برای 
ارزیابی عملکرد دولت سخت می کند، اما 
از مجموع اطلاع رسانی اندک موجود در 
کنار آنچه رســانه های خارجی منتشر 
می کننــد)!( می توان بــه برخی زوایای 

پنهان این قراردادها پی برد.
در این میــان باید به این نکته هم 
توجه کرد که بنا بر ادعاهای مکرر دولت 
یازدهم، با اعلام مرحله اجرایی برجام در 
دی  ماه 94، گشــایش های وسیعی در 
مبادلات بین المللی کشــور حاصل شده 
است، لذا از ناحیه تحریم های بین المللی 
نمی توان محدودیتی برای دولت یازدهم 
جهت اجرای اقتصاد مقاومتی قائل شد، 
مگر اینکه اذعان شود برجام راه به جایی 

نبرده است.
پروازهمایسعادتبرسر
هواپیماسازانخارجی!

یکی از خریدهای دولت که همچنان 
به عنوان دســتاورد بزرگ پسابرجام از 
آن یاد می شــود، خرید هواپیما از اروپا 
و آمریکا بوده اســت. پس از ســفر سال 
گذشــته روحانی به اروپا قرار شد ایران 
بیــش از صد فروند هواپیما از شــرکت 
ایرباس خریداری کند که رقم آن 10/5 
میلیارد دلار عنوان شد. مدتی بعد اعلام 
شد که ایران قرار است از بوئینگ آمریکا 

نیز 80 هواپیما خریداری نماید.
مدیرعامل ایران ایــر آذر ماه درباره 
قــرارداد خرید بوئینگ گفــت:  به طور 
قطع در قرارداد ایرباس و بوئینگ انتقال 
تکنولوژی به ایــران را در زمینه دانش 
ساخت و نگهداری هواپیما ذکر کرده ایم 
و اخیــرا هم آقای منطقی مصاحبه ای را 
مبنی بر مذاکرات با کمپانی های خارجی 

برای انتقال تکنولوژی انجام داده است.
با ایــن وجود خریدهــای خارجی 
در شــرایطی صورت می گیرد که ایران 
مدتی اســت اقدام به تولید هواپیماهای 
مســافربری کوچک نموده و نمونه هایی 
را هم تولید کرده است. چند سال پیش 
هم پروژه ساخت هواپیماهای پهن پیکر 
را در دســتور کار خود قرار دادکه اشاره 
مدیرعامــل ایران ایر بــه مذاکرات آقای 
منطقی هــم ظاهرا مربــوط به همین 
موضوع اســت. بــا این حــال باید دید 
خریدهای چند میلیــارد دلاری دولت 
تا چــه اندازه به انتقال تکنولوژی کمک 
خواهد کــرد؛ ادعایی که از هم اکنون با 
تضعیف ضمانت های اجرایی برجام مورد 

تردید واقع شده است.
هواپیماها

بیایدتکنولوژیساختپیشکش!
پایگاه خبری آمریکایی سی ان بی سی 
چندی پیش گزارش داد در صورتی که 
مناقشات سیاســی بین ایران و آمریکا 
تشدید شود احتمال دارد قرارداد فروش 
هواپیمــای بوئینگ به ایران لغو شــود. 
مبنای این گزارش اظهارات ســخنگوی 
شــرکت بوئینگ بود که در پی انتخاب 
دونالد ترامپ به ریاست جمهوری آمریکا، 
اعلام کــرد:  در صورتی که ما دســتور 
جدیــدی از وزارت خزانه داری دریافت 
کنیم بر مبنــای آن اقدام خواهیم کرد. 
ســی ان ان هم درباره ایرباس ها گزارش 
داد: قــرارداد ایرباس نیــز می تواند در 
خطر قرار بگیرد چرا که بیشــتر قطعات 
جت های ایرباس در آمریکا تولید می شود 

و فروش این شرکت نیز به موافقت آمریکا 
نیاز دارد.

علاوه بر موانع خارجی، مشــکلات 
داخلــی هم بر ســر راه ایــن قراردادها 
وجود دارد. مســئولان ایران ایر گفته اند 
ســهم خود را از منابع صندوق توســعه 
ملی پرداخت خواهند کرد که به گزارش 
ایســنا، رســانه حامی دولــت، ایران ایر 
شــرکتی دولتی بوده و پرداخت منابع 
صندوق توســعه ملی بــرای بخش های 

دولتی غیرمجاز است.
به این ترتیب چنان که پیداســت 
دولــت در حالی به امیــد متعهد ماندن 
آمریکایی ها به برجــام، برای خریدهای 
میلیــاردی هواپیما تــلاش می کند که 
ضمانت قابل اتکایی برای عملیاتی شدن 
تفاهم های مطرح شــده وجــود ندارد. 
بنابراین با توجه بــه تنش های موجود، 
بعید است خود هواپیماها به ایران وارد 
شــوند چه رســد به اینکه آمریکایی ها 
اجازه دهند تکنولوژی ساخت آن هم در 
اختیار ایران قرار گیرد! در همین رابطه 
نکته تأمل برانگیز اینکه معاون ســازمان 
فضایی ایران از دولت و مجلس خواسته 
با اختصاص حداقــل 10 درصد هزینه 
خریدهای خارجی در حوزه هوافضا، برای 
توسعه بومی این فناوری موافقت کنند. 
صدر با بیان اینکه دانشــگاه ها بالاترین 
بهره وری را علاوه بر ارائه دســتاوردهای 
ارزنده برای کشور داشته اند، گفته است: 
طراحی هواپیمــای 150 نفره با بودجه 
انــدک تخصیصی وزارت علوم توســط 
دانشگاه ها انجام گرفته است. این اظهارات 
نشــان می دهد توسعه فناوری ملی چه 
توانایی بالایــی دارد اما علیرغم فرامین 
بالادستی، تشنه اندک توجه دولت است.
آغازیبرنابودیخودروسازیملی

در پســابرجام دو قرارداد مهم نیز 
با خودروســازان فرانسوی منعقد و قرار 
شد بخشی از اســتعدادها و امکانات دو 
خودروســاز داخلی برای مونتاژ چندین 

مدل خودرو فرانســوی بــه کار گرفته 
شــود. یکی از چهار شــرطی که وزارت 
صنعت  برای توســعه صنعــت خودرو 
در جریــان عقد قرارداد با فرانســوی ها 
گذاشته، داخلی سازی بیش از40 درصد 
قطعات اســت؛ تصمیمی که نوید ورود 
تکنولوژی به کشور و تقویت توان تولید 
داخلی را مــی داد. با این حال به اعتقاد 
کارشناســان حجم سرمایه گذاری مورد 
نیــاز در صنعــت قطعه ســازی در این 
طرح های تجاری مشــخص نیست و با 
تکنولوژی  کنونی،  سرمایه گذاری  حجم 
نســبتا قدیمی، ماشــین آلات فرسوده 
و زیرســاخت های موجود، قطعه سازان 
داخلی توان همراهی بــا این قرارداد را 
ندارند و لذا شــروط موجود در قرارداد 
با خودروسازان فرانسوی هیچ گاه عملی 
نخواهد شد. در نتیجه با این قرارداد، نه 
تنهــا بازار OEM )تولیــد تحت برند( را 
از دســت می دهیم بلکه 10 ســال بازار 
خدمات پــس از فــروش را هم تقدیم 
فرانســوی ها می کنیم و عملا چیزی به 
نــام صنعت داخلی خودروســازی باقی 

نخواهد ماند.
هجوممحصولاتکرهای

ازدریاوخشکی!
علاوه بر قــرارداد با فرانســوی ها، 
ماجرای تولید خودروهــای کره ای هم 
مسئله ســاز شده تا آنجا که صدای نایب 
رئیس  کمیســیون صنایع را درآورد. به 
گفته فریدون احمدی، چیزی که تحت 
عنوان تولید خودروهای هیوندای کره در 
ایران در بوق و کرنا شده است یک نمایش 
بیش نیست. در این خودروها حتی یک 
درصد هم تولید صورت نمی گیرد و برای 
این کار به کارخانــه هم نیاز ندارند. بنا 
براین معلوم می شود که این قبیل اقدامات 
نوعی رانت محسوب می شود و با اقتصاد 
مقاومتی و آنچه که رهبر معظم انقلاب 
در خصــوص اقدام و عمل واقعی در این 
حوزه فرمودند مغایرت دارد.البته داستان 

ما بــا کره ای ها نیز بــه واردات خودرو 
محدود نمی شود. بنا بر ادعای مسئولان 
این دولت، دولت قبل یک قرارداد خرید 
کشتی با شرکت هیوندای کره امضا کرده 
است. با این حال مقامات دولت یازدهم 
ایــن قرارداد 2/4 میلیــارد دلاری را در 
شرایطی در پســابرجام از سر گرفته اند 
که بر اساس برآوردهای موجود، هزاران 
مهندس و متخصص در ســالیان اخیر 
تجارب زیادی را در زمینه کشتی سازی 
به دست آورده اند. طبق این قرارداد 10 
کشتی ساخته می شود که ظرفیت ایجاد 
50 هزار شــغل مســتقیم و 500 هزار 
شــغل غیرمستقیم را در کشور دارد. اما 
این اقدام در شــرایطی رخ می دهد که 
فرمانده قــرارگاه خاتم الانبیا )ص( گفته 
است علی رغم توانمندی که شرکت صدرا 
در این حوزه دارد انعقاد چنین قراردادی 

خیانت محسوب می شود.
هدایتکانالارزیپسابرجام
بهسمتوارداتمصرفی

قراردادهــای خارجی دولت یازدهم 
بیــش از مواردی اســت که ذکر شــد. 
مراودات وزارت صنعت با طرف ترکیه ای 
و تعیین تعرفه ترجیحی میان دو کشور 
که به کاهش تعرفه واردات از ترکیه منجر 
شد، به صنایعی همچون پوشاک آسیب 
جدی وارد کرد، همچنین واردات گسترده 
از کشورهای شرق آسیا به ویژه چین و... 
که بسیاری از آنها با دستور »خودداری 

از تضعیف تولید داخل« مغایرت دارد.
موارد بیشــتری دربــاره خریدهای 
خارجی دولــت یازدهم می تــوان ذکر 
کرد که هر چند بــرای هر کدام از آنها 
توجیهاتی ارائه می شــود، اما در مجموع 
بر اساس آنچه از اطلاعات درز کرده در 
مــورد این قراردادها بر می آید، علی رغم 
عملیاتی شــدن برجام و حاصل شــدن 
آنچه دولت درباره مذاکرات ادعا می کرد، 
گویــا پول های آزاد شــده نفت به جای 
هدایت به سمت سرمایه گذاری و واردات 

به ســمت واردات  تکنولــوژی، عمدتا 
محصولات نهایی مصرفی هدایت شــده 
است. به اعتقاد صاحب نظران حوزه پولی 
و بانکی، کانال ارزی حاصل از برجام به 
نحوی ساختاردهی شده است که عملا به 
عنوان یک رقیب جدی برای صنایع خرد 
ایران به خصوص پوشاک و قطعه سازان 
عمل می کند و تقریبا تنها راه نسبتا سریع 
موجود برای دسترســی به دارایی های 
ارزی از کانــال پســابرجام - مگر موارد 
استثنائی- واردات کالاهای کاملا مصرفی 

و با نقدشوندگی بالاست.
به موارد بالا این نکته را هم بیافزایید 
که شــهریور 94 دستورالعملی مبنی بر 
ممنوعیت خرید کالاهای خارجی دارای 
تولید مشابه داخلی توسط دستگاه های 
دولتی و ســایر دستگاه ها ابلاغ شده که 
باید بررسی شود تا چه اندازه مورد توجه 

و عمل قرار گرفته است!
در پایان شــایان ذکر اســت که 
ظاهرا دولت به جای توجه به دو فرمان 
»خودداری جدی از خریدهای خارجی 
که قدرت تولید داخلی را تضعیف کند« 
و »مشروط شدن همه  معاملات خارجی 
به انتقال فناوری به داخل ایران«، مسیر 
دولت ســازندگی را در بحث تجارت 
خارجی در پیش گرفته و به تعبیر یکی 
از نمایندگان و مسئولان سابق، »بخش 
در  اقتصادی دولــت یازدهــم دقیقاً 
راستای سیاست های دولت سازندگی 
گام برمــی دارد، در دولت ســازندگی 
که به خریدهای خارجی روی آوردند، 
شاهد بودیم که 50 میلیارد دلار کشور 
بدهکار شد و بحران اقتصادی در سال 
74 شــکل گرفت و تورم به بالای 50 
درصد رســید«. حال باید دید در این 
دولت که تعــدادی از آمارها همچون 
برخی قراردادهــای خارجی محرمانه 
هستند، بالاخره چه نتایجی از بدهی 
خارجی دولت، ادعای رشد اقتصادی 

و ... برجای می ماند.

راهکارهای کنترل نقدینگی در گزارش کیهان

ترحیم
حضرت آیت الله حاج  سیدهاشم 

رسولی محلاتی )دامت توفیقه(
با نهایت تأسف و تأثر درگذشت مرحوم حجت الاسلام والمسلمین 
حاج شیخ محمدحسن قرهی را به جنابعالی، بیت معظم، خانواده 
محترم قرهی و ســایر بســتگان تســلیت عرض نموده، بقای عمر بازماندگان 
را از خداونــد متعــال خواســتاریم. به همین مناســبت مجلس بزرگداشــتی 
در روز جمعــه 1395/12/13 از ســاعت 2 تــا 3/5 بعدازظهــر در مســجد 
حجت ابن الحسن عسکری)عج( واقع در خیابان سهروردی شمالی برگزار می گردد.
هیئت امناء و نمازگزاران مسجد فرشته
هیئت مدیره و کارکنان صندوق قرض الحســنه، 
درمانگاه و کانون فرهنگی مسجد فرشته

تسلیت

در نهایت تأســف و تأثر رحلت جانگداز پدر بزرگوارتان 
مرحوم حجت الاســام والمســلمین آقای حاج شیخ 
محمد حســن قرهی رحمهًْ الله علیه را به حضور شما و 
خانواده گرامیتان تســلیت عرض می نماییم و از درگاه 
ایزد منان رحمت واسعه و علو درجات برای آن مرحوم 

و صبر و شکیبایی برای خانواده محترمتان خواستارم.
ابوالفضل جوکار قهرودی

کل من علیها فان و یبقی وجه ربک ذوالجلال والاکرام
برادران گرانقدر 

جناب آقای مهندس محسن قرهی 
و جناب آقای مهندس علیرضا قرهی

عرض تسلیت
... و هرازگاه در گذر زمان،

 در گذر ثانیه های دنیای فانی،
جرس کاروان از رحیل مسافری خبر می دهد

 که در سکویی، آغازی را می سراید ...

جناب آقای امینی
درگذشت پدر گرامیتان را به شما و خانواده 
برای  و  نموده  عرض  تسلیت  محترمتان 
و  مغفرت  متعال  خداوند  درگاه  از  ایشان 
جمیل  صبر  بازماندگان  سایر  و  شما  برای 

خواهانیم.
فخاران
مدیریت شرکت فوژان - پاباس

گروهویژهاقداممالیاعلامکردایرانتنهاتاژوئن)خرداد(
زمــانداردتعهداتخودرااجراییکنــد،درغیراینصورت

اقداماتمقابلهایخودراعلیهاینکشورازسرمیگیریم.
بــه گزارش خبرگزاری فارس به نقل ازFATF، گروه ویژه اقدام مالی 
اعلام کرد در ماه ژوئن سال 2016 در سطوح بالای سیاسی متعهد شد 
تا برخی اقدامات مورد نظر این گروه ویژه را در نظام بانکی و مالی خود 

اعمال کند.
بر اساس این گزارش، FATF  در ماه ژوئن، اقدامات خود علیه ایران را 
به مدت 12 ماه به حالت تعلیق درآورد تا فعالیت های ایران در راستای 
اجرای اقدامات مد نظر این گروه ویژه را به دقت مورد بررسی و نظارت 

قرار دهد.
در صورتی کــه FATF در نظارت خود طی این مدت به این نتیجه 
برسد که ایران پیشرفت قابل قبولی در این زمینه نداشته مجددا اقدامات 
مقابله ای علیه کشــور را از سر خواهد گرفت اما در صورتی که ایران به 
تعهدات خود در قبال FATF عمل کرده و این گروه ویژه اقدامات ایران 
را مثبت ارزیابی کنــد گروه ویژه اقدام مالی، اقدامات بعدی خود برای 
توسعه روابط مالی با ایران را در دستور کار قرار خواهد داد.ایران تا زمانی 
که به طور کامل به تعهدات و اقدامات مورد نظر گروه ویژه اقدام مالی 
عمــل نکند در بیانیه عمومی این گروه باقی خواهد ماند و تا زمانی که 
این اقدامات کامل شوند FATF همچنان نسبت به شرایط ایران حساس 
باقی می ماند و نســبت به شرایط ایران و تهدیدات آن علیه نظام مالی 

بین المللی نگران و در حالت هشدار باقی خواهد ماند.
بر همین اساس FATF همچنان از اعضا و نظام های قضایی کشورها 
می خواهد که نسبت به مبادلات مالی با ایران به شدت حساس بوده و از 
موسسات مالی زیرمجموعه خود بخواهند در تعاملات مالی با ایران بسیار 
محتاطانه عمل کنند.بر اســاس این اعلام،FTAF  به نظارت بر اقدامات 
ایران برای اجرای معاهدات خود در راســتای اجرای توافق با FTAF با 
 FATF حساسیت بالایی ادامه خواهد داد.بر اساس این گزارش به طور کلی
به بهانه جلوگیری از پولشویی و تأمین مالی سازمان های تروریستی در 
جهان تشکیل شــد اما در حال حاضر به ابزاری برای کشورهای غربی 
برای اعمال فشــار مالی علیه کشــورهایی بدل شده است که سیاستی 
متفاوت با آنها را در دســتور کار قرار داده اند.به گزارش نامه نیوز، بطور 
مختصر گروه ویژه اقدام مالی، ریسک کشورها در پولشویی، تامین مالی 
تروریســم و تامین مالی اشاعه گری را تعیین می کند و با قرار دادن نام 
برخی کشــورها در لیست »کشــورهای غیر همکار« اعلام می کند که 
ریسک همکاری با این کشورها بالا است.به اعتقاد کارشناسان اگر این 
اقدام از ســوی ایران پذیرفته شد به این معناست که اگر روزی شورای 
امنیت، سپاه پاسداران و یا نهضت های دیگر آزادی بخش همسو با ایران 
را در لیست گروه های تروریستی قرارداد، ایران باید خود با دستان خود 
همه آنها را تحریم کند!علیرغم اهمیت بســیار بالای امنیتی این سند 
مالی، در حالی که وزیر اقتصاد دولت یازدهم پای این تعهد را امضا کرده 
بود، تا مدتی این قرارداد از افکار عمومی مخفی شد ولی پس از افشا با 
واکنش کارشناسان مواجه شد.علیرضا زاکانی رئیس  کمیسیون بررسی 
برجام در مجلس نهم در این باره گفت: بعد از دستگیری یک جاسوس و 
اعترافات او متوجه شدیم که یک سندی به نام FATF تنظیم  شده است.

استقبالازخودتحریمی
اما تأســف بارتر از خطای محاسباتی دولت، استقبال مدیران پولی و 
بانکی از این خودتحریمی اســت. مدیر عامل بانک تجارت اخیرا گفته 
اســت: »باید نرم افزاری که در آن تمامی افراد و نهادهایی تحت عنوان 
تروریسم معرفی شده است را خریداری می کردیم. نمایندگان صندوق 
بین المللی پول، خواســتار بازدید از روند اجــرا بودند که برای این کار 

دعوتشان کردیم.«
به اعتقاد صاحبنظران، این سخن نشان می دهد نهادهای مالی بی سر 
و صدا و قبل از اتمام ضرب الاجل FATF  در حال اجرای دستورالعمل های 

آن هستند.
باید از مدیر عامل بانک تجارت پرسید این نرم افزار از کجا خریداری 
شده است؟ چه کسانی تروریست ها را مشخص کرده اند و ملاک و معیار 
تعریف تروریسم چه بوده؟ آیا افراد و نهادهای ایرانی نیز در این لیست 
قرار دارند و قرار است در داخل کشور تحریم شوند؟ متاسفانه پاسخ این 
ســوالات روشن است. نرم افزار، آمریکایی است. آمریکا تعیین کرده که 
چه کسی تروریست باشــد؛ و نام بسیاری از افراد و نهادهای ایرانی در 

این لیست قرار دارد و قرار است در داخل تحریم شوند.
متأسفانه برخی کارشناسان با تأکید خوشبینانه بر مزایای این سند 
آن را مثبت جلوه می دهند و علاقه ای به واکاوی الزامات و تهدید های 
 FATF آن پیمــان ندارند. به عنوان مثال وقتی صحبت از پولشــویی و
می شود خیال می کنند چون مبارزه با پولشویی خوب است پس حتما 
FATF هم خوب اســت و لاجرم، مخالفــان برنامه اجرایی FATF موافق 
پولشــویی هستند در حالی که مخاطرات امنیتی بسیاری در پشت این 

اسناد پنهان شده است.
یکمسئولخبرداد

فرمول جدید سازمان بورس برای سنگ آهن

گزارشخبریتحلیلیکیهان

واردات انبوه کالای خارجی 
گره کور رونق اقتصادی

به گفته وی؛ این فرمول براساس 
قیمت های جهانی تهیه و تنظیم شده 

است.
طراحیفرمولجدیدبرای

پوششدغدغههایسهامداران
معــاون نظــارت بــر بورس ها و 
ناشران ســازمان بورس و اوراق بهادار 
بر آزادسازی قیمت گندله و کنسانتره 
آهن تأکید کرد و گفت: بنا داریم یک 
فرمول قیمت گذاری برای این صنعت 
پیشنهاد دهیم تا دغدغه چندین و چند 
ساله صنعت سنگ آهن برطرف شود.

حسن امیری در گفت وگو با تسنیم 
به لزوم آزادســازی قیمت سنگ آهن 
اشاره کرد که با توجه به اهمیت صنعت 
سنگ آهن در بازار ســرمایه، سازمان 

بورس بــه منظور حمایــت از صنایع 
بورســی به رایزنــی و مذاکره با دولت 

پرداخته است.
این مقام نظارتی با اعلام این خبر 
که سازمان بورس و اوراق بهادار پیگیر 
موضوع و دغدغه سهامداران مبنی بر 
حق انتفاع و حقوق دولتی معادن است 
اظهار داشت: با توجه به اهمیت صنعت 
سنگ آهن در بازار سرمایه، برای رفع 
مشکلات این صنعت، بنا داریم که یک 
فرمول قیمت گذاری مانند پالایشی ها 
و خوراک پتروشیمی ها را نیز برای این 
صنعت پیشنهاد دهیم تا به این ترتیب 
دغدغه چندین و چند ســاله صنعت 

سنگ آهن برطرف شود.
امیری افزود: در واقع تلاش می شود 

تا بحث حق انتفاع معادن نیز از یک 
فرمول مشخص تابعیت کند و دغدغه 
ارزان فروشی وجود نداشته باشد.وی با 
بیان این که در حال نهایی کردن این 
فرمول هستیم ادامه داد: در واقع هدف 
بر این اســت که با نهایی کردن این 
طرح، پس از مدل سازی آن، صنعت 
ســنگ آهن را رقابت پذیر کنیم.این 
مقام مسئول در سازمان بورس و اوراق 
بهادار در برابر این پرسش که آیا این 
فرمول در بودجه 96 اجرایی خواهد 
شد گفت: ما تمام تلاش خود را برای 
اجرایی و کاربردی کردن این فرمول 
به کار بســته ایم اما با توجه به مدت 
زمان موجود، این فرمول به بودجه 96 
نخواهد رسید. براین اساس در سال 
96 مسئله کاهش حق انتفاع معادن 

را در قالب دیگری دنبال می کنیم.
بــه گفته معــاون نظــارت بر 
بورس ها و ناشــران سازمان بورس 
و اوراق بهادار؛ حقوق دولتی، بهره 
مالکانه و قیمت رقابتی همه در این 
فرمول قرار می گیرند. وی همچنین 
موافقــت اولیــه وزارت صنعت از 
اجرایی شــدن این فرمول را مورد 

تأکید قرار داد.

سیستم بانکی است که بانک ها وقتی 
به سپرده ها 20، 22 و حتی 25 درصد 
سود می دهند آن سودی که محاسبه 
می شود در یک طرف پرداخت بانک به 
سپرده ها محسوب می گردد و از طرف 
دیگر، دریافت سودی است که بانک 
از گیرندگان تسهیلات اخذ می کنند 
و این ســود به نقدینگی کل جامعه 

اضافه می شود. 
از اوایل امسال معلوم بود که روند 
موجود میزان نقدینگی را تا آخر سال 
به حدود 1200 تا 1250 هزار میلیارد 
تومان نقدینگی می رساند که رکورد 
بزرگ و بی ســابقه ای اســت و نکته 
مهم این می باشــد که بخش بزرگ 
این نقدینگی راکد، رســوب  یافته و 
منجمد است و وارد بازار تقاضای کالا 

و خدمات نشده است.
ایــن نقدینگی تاکنون مولد کالا 
و خدمــات نبوده و در نتیجه موجب 
ایجــاد تورم نشــده اســت، چرا که 
همیشــه صحبت از این اســت که 
نقدینگی می توانــد تورم ایجاد کند. 
در شرایط کنونی علی رغم رشد 28 
درصــدی نقدینگی، تورم معادل 28 

درصد رشــد نکرده و این امر موجب 
خوشحالی و رضایت خاطر مسئولین 
دولت شده است، اما این رضایت خاطر 
چیزی جز خوش خیالی نیست و یک 
شوک سیاسی، اقتصادی یا اجتماعی 
می تواند آن را از حالت منجمد و غیر 
فعال بودن خارج کند و با آزاد شدن 
فنر آن، تورمی غیــر قابل کنترل را 
به بازار تحمیل کرده و خسارت های 

بزرگ اقتصادی را منجر شود.
بر روی هــر کالا و خدماتی هر 
جایی هم این نقدینگی سرازیر شود، 
افزایش قیمــت نجومی آن  موجب 
خواهد شد. دولت می بایست رشد این 
نقدینگی را از ابتدای سال به ده درصد 
می رساند تا با کنترل آن شاهد افزایش 
حداکثــر صد هزار میلیــارد تومانی 
آن می بودیم نه افزایش وحشــتناک 
دویست هزار میلیارد تومانی. مطمئنا 

اگر این کار از سوی دولت رخ می داد، 
در ســال آینده بسیار راحت تر امکان 

کنترل نقدینگی وجود می داشت.
حال در دســترس ترین راه برای 
کنترل این معضل این است که بانک ها 
به عــدم دریافت وام از بانک مرکزی 
مجبور شوند و این تنها زمانی میسر 
خواهد بود که دولت بدهی هایش را 
با بانک ها تسویه نماید. عدم پرداخت 
بدهی دولت به بانک ها موجب آن شده 
تا بانک ها بــرای پرداخت های جاری 
شــان به وام از بانــک مرکزی متکی 
باشند و عدم پرداخت وام از سوی بانک 
مرکزی موجب عدم توانمندی بانک ها 
به ایفای تعهداتشان خواهد شد.دولت 
روحانــی در ســال های اخیر نه تنها 
بدهی خود را با بانک ها تسویه نکرده، 
بلکه آن را افزایش نیز داده است. البته 
شاهکار اخیر دولت اوراق تسویه خزانه 

است و از آنجا که نتوانسته با نرخ قابل 
قبولی آن را در بازار سرمایه به فروش 
برســاند، بانک ها را مجبور کرده که 
از منابع شــان این اوراق را بخرند که 
یکی از بدترین اقدامات دولت روحانی 
در این ســال ها بوده اســت. بانک ها 
موظف شدند چند هزار میلیارد تومان 
اوراق خریداری کنند تا دولت بتواند 
تعهداتش را انجام دهد. این کار باعث 
می شــود که بانک هــا درواقع منابع 
محدود شــان، محدودتر شــود و در 
نتیجه محتاج بانک مرکزی شوند. نکته 
بعدی در رابطه با ســود بانکی است. 
یک بخشــی از این افزایش نقدینگی 
به خاطر ســود بانکی بالایی است که 
الان اعمال می شود. نسخه سود بانکی 
هم با توجه به این که می بایســت با 
تورم همزمان، همراه و متناسب باشد، 
این گونه نبــود و با کاهش تورمی که 

رخ داده، سیاســت های غلط بانکی 
منجر به این شــده تا شاهد کاهش 
ســود بانکی نباشیم و راه های نجات 
آن این است که بانک ها از اعلام سود 
بانکی علی الحساب در ابتدای کار به 
مردم منع شوند. به عقیده بسیاری از 
کارشناسان اقتصادی و بانکی نتیجه 
سودی که هم اکنون بانک ها به مردم 
پرداخت می کننــد چیزی جز ضرر 
نیست. بانک ها با تغییر رویه می بایست 
وکالت مردم برای ســرمایه گذاری را 
عهده دار شــوند و در نهایت مطابق 
ترازنامــه در بازه های زمانی حداکثر 
سه ماهه به پرداخت سود به مشتریان 
روی آورنــد و در این بین آن بانکی 
می تواند سود بیشتری به دست آورد 
که عملکرد بهتری داشــته و مطابق 
آن ســود بیشــتری به مشتریانش 

پرداخت کند.


